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DOPISY OD BOHA 
Will Bowen 

 

Dokud se dané možnosti neotevřeš,  

jako by nebyla. 

 

Mohou vůbec lidé žít šťastně a v míru?  

Věříš-li, že mohou,  

pak je to pro Tebe reálná možnost. 

 

Může se člověk vyléčit, i když odborníci prohlásí,  

že je nevyléčitelně nemocný?  

Věříš-li, že může, pak je to pro Tebe reálná možnost. 

 

Je možné se s lehkostí – bez výčitek a obav –  

vézt na vlně přítomného okamžiku?  

Věříš-li, že to jde, pak je to pro Tebe reálná možnost. 

 

Zamysli se nad tím, co sám pokládáš za možné. 

 

Popřemýšlej o tom, jaká ve svém životě  

vnímáš omezení, a uvědom si,  

jak jsou spojená s tím, co pokládáš za nemožné. 

 

Nikdy nezapomeň na to, že možné je všechno. 

Máš na to mé slovo. 

 
 

 

AKTUÁLNĚ Z ÚŘADOVNY 

 

Vážení spoluobčané, blíží se Vánoce a s nimi 

i konec roku. Dovolte mi, abych Vám za zastupi-

telstvo Bačalek a Lična popřála krásné prožití 

vánočních svátků, které, jak doufám, budou plné 

radosti a pohody. Do nového roku Vám přejeme 

pevné zdraví a štěstí.  

Bylo by hezké, kdybych Vám mohla vyjádřit 

přání a tím text ukončit. Cítím ale, že je žádoucí 

se k roku, který právě končí, trošku rozepsat.  

Je to první rok, který jsme celý odpracovali jako 

nové zastupitelstvo. Dovolím si napsat, 

že za první rok se toho stihlo opravdu hodně. 

Jako nejvýznamnější uskutečněnou záležitost 

vnímáme opravu silnice vedoucí do Libáně, kte-

rou jsme požadovali po Královéhradeckém kraji 

a jsme rádi, že hejtman pan Červíček reagoval 

kladně na naši stížnost.  
  

 



Dále se také podařilo vyřešit zanedbaný stav oplo-

cenky na odpad. Zde se musel kompletně vyměnit 

poškozený kontejner, který již delší dobu neplnil 

svou funkci, zlikvidovalo se staré lino, které tvořilo 

jakýsi povrch, došlo k odvezení odložených skruží, 

které se částečně rozpadaly a zarůstaly zde ostruži-

nou. Nakonec byl navezen a urovnán nový povrch. 

V blízkosti byl pak vybudován nový přístřešek 

na kontejnery, který plní jak praktickou, tak estetic-

kou funkci.  

Letos se také realizovalo několik údržeb, ať už se 

jednalo o vyčištění nádrže na Ličně, kde se instalova-

lo nové stavidlo, tak i doplnění a urovnání provizor-

ního povrchu cest (Paušovka a komunikace kolem 

bývalého JZD). Když už zmiňuji cesty, další, která se 

aktuálně řeší, je cesta ke Křižánku, kterou obnovuje-

me. V tuto chvíli máme geodety vyměřené obecní 

pozemky a došlo k vyčištění a urovnání úvozu. Naší 

představu o podobě této cesty jsem již popisovala 

v předešlém Pramínku. Momentálně zvažujeme její 

budoucí povrch, kdy bereme v potaz estetickou, 

funkční, ale také finanční stránku věci.  

Prioritou a zároveň největší technickou i investiční 

výzvou zůstává přivaděč pitné vody Dětenice - Lično, 

také zde došlo k pokroku. V letošním roce se podařilo 

zadat projektovou prováděcí dokumentaci, která je 

třeba k výběru zhotovitele stavby a její následné pro-

vedení.  Ta byla dokončena v listopadu a předána 

v domluveného termínu. Dále jsme s velkou pomocí 

pana Vališky zažádali o dotaci na realizaci tohoto 

přivaděče. Výsledek žádosti bude rozhodující 

pro další postup.  

 

 

Dne 6.1.2024 od 9 do 12 hodin proběhne plá-

novaná odstávka dodávky pitné vody z důvo-

du čištění vodojemu. Děkujeme za pochopení. 

 

Senioři, kteří nebyli na tradičním předvánočním 

setkání v pivnici a nevyzvedli si kalendář 

s finančním příspěvkem od obce, mají čas 

na vyzvednutí do března na úřadě. 
 

Novinkou tohoto roku a nového zastupitelstva byl 

i kulturní výbor, který v tomto roce uspořádal mnoho 

hezkých a vydařených akcí, ať už šlo o výtvarné díl-

ničky, MDŽ, pálení čarodějnic, vítání občánků, zahá-

jení prázdnin, drakiádu, setkání seniorů či mikulášské 

setkání. Co se letos naopak nevydařilo, byly selské 

trhy. Je otázkou, zda to bylo způsobeno datem pořá-

dání, které šlo do kolize s akcemi pořádanými v oko-

lí, nebo zda lidé ztratili zájem o tvoření a možnosti 

prodeje svých výrobků či výpěstků. V příštím roce se 

více zaměříme na přípravu a v případě evidentního 

nezájmu akci odložíme. 

Závěrem mi dovolte poděkovat všem, kteří se jakým-

koliv způsobem zapojují a umožňují tím fungování 

naší obce. 

                            

Děkujeme za Váš zájem a budeme se těšit na setkání 

v příštím roce. 

                                                                                                              

Michaela Mušková  

místostarostka  

 

 

  

Již dlouhý čas 

na zastávce 

na Ličně 

„sněží  

a sněží“  

jízdenky 

z autobusu… 

Odpadkový 

koš je 10 

dámských 

krůčků 

od cedule 

zastávky… 
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Už i Mikuláš funguje v předstihu, jako řada obchodníků, a přišel 

v sobotu 2.prosince. Nejmenší roční dítka valila kukadla.  

Nedivím se jim, pohlední čerti asi byli už rozebraní,  

ten co přišel, vypadal hodně opotřebovaně.  

Zřejmě byl i unavený, ani moc nebrblal a nestrašil, i několik 

statečných si s ním podalo ruku. A Eliška starostovic odvážně 

zachránila reputaci Bačalek básničkami, ikdyž to nejprve vypa-

dalo, že strachy vypustí duši. Chlapi dělali, že tam nejsou, ale 

Mikuláš je též prolustroval a pamatoval i na kontrolu výčepu. 



DRAKIÁDA 2023 

 
Konec září byl opravdu krásný, a tak kdo měl chuť 

a draka, přišel na kopec za naší pivnicí vyzkoušet své 

umění pouštět draky. Opravdu to je umění, kdy musí-

te chytit správný směr a sílu větru. Pokusy o vyslání 

draka do výšin střídaly úspěchy i neúspěchy. Ale to 

by nebyly naše děti, aby to vzdaly. Za pomoci rodičů, 

babiček a dědečků prostě draky poslaly do neskuteč-

ných výšek. Někdy drak neposlouchal, nuda však 

nebyla. Malovali jsme si, zdobili a věšeli malé dráčky 

na terase kolem sebe.  

Sluníčko krásně hřálo, proto jsme si užili venku 

i kávu, vínečko a pivko. Došlo též na odměny 

pro nejmenší a všichni jsme byli spokojení.  

 

Renata Folprechtová 
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Češi se obávat nemusejí 

BETLÉMSKÉ SVĚTLO  

DO ČR DORAZÍ 
Kamila Minaříková (text krácen) 
 

Déle než tři dekády trvá v Evropě tradice předávání 

plamínku míru, který domácnostem přivážejí skauti. 

V letošním roce ale bylo nutné přizpůsobit se faktu, 

že Izrael je ve válce a umírají tam lidé.  

Světýlko se zapaluje v rodné jeskyni Ježíše Krista, 

v Betlémě. Město leží necelých padesát kilometrů 

od Pásma Gazy, kde probíhají boje. V Betlémě letos 

dokonce vedení města rozhodlo 

o zrušení veřejných vá-

nočních oslav. Oslavy se 

zrušily s ohledem 

na smutek Izraelců, 

kteří přišli o své blízké 

během teroristického 

útoku Hamásu, 

i Palestinců, kterým umírají 

rodiny při útocích izraelské armády. 

Obvykle cestuje delegace z Rakouska do Betléma, 

kde světýlko zapálí a letecky přepraví domů. Letos se 

tak nestalo, světýlko zapálila na místě dívka přímo 

z Izraele. Světlo zapálila Pillar Jarayseh, poté putoval 

plamínek do jordánského hlavního města Ammánu. 

Teprve z Jordánska, kde není letecká doprava kvůli 

válce omezená, se Betlémské světlo letecky přepravi-

lo do Rakouska.  
https://www.denik.cz/z_domova/betlemske-svetlo-2023.html 
 

Skauti z Česka a dalších zemí dostali Betlémské svět-

lo v sobotu 9.12., po ekumenické bohoslužbě v ra-

kouském Linzi. Pak bylo přepraveno vlakem 

přes Vídeň do Brna. V neděli 10.12. byl plamínek 

předán skauty biskupovi v brněnské katedrále 

sv. Petra a Pavla. Dobrovolní skautští kurýři rozváží 

Betlémské světlo vlaky po celé republice od 16. pro-

since do 24. prosince. Betlémské světlo je předáváno 

na místních akcích v regionech: 
https://www.betlemskesvetlo.cz/rozvoz-a-mistni-akce/ 
 

V Jičíně bude Betlémské světlo rozváženo v kočáře 

taženém koňmi na Štědrý den 24.12. od 10:30 

do 15:00 hod. 
 

V Mladé Boleslavi si pro něj můžete přijít též 

na Štědrý den od 9 do 11 hodin do arciděkanského 

kostela Nanebevzetí Panny Marie na Staroměstském 

náměstí. 
 

Ať už ve vašem domově zazáří dovezené Betlémské 

světlo, které nese silný otisk své cesty a lidí pečují-

cích o mír, anebo vědomě, s vděčností za vše co má-

te, zapálíte svou svíci na štědrovečerním stole, bude 

to magický okamžik péče o život.  

Dovolme si toto zastavení, vstoupit do své citlivosti 

a zranitelnosti, přiznat právo slzám tu být, ať už jsou 

to slzy odnášející smutek nebo slzy dojetí a radosti. 

Jsme lidé a toto je projev lidskosti. Jsme lidé, skrze 

nás proudí energie Vesmíru a Země. Tvoříme 

ze zemské hmoty, ale též svým srdcem vytváříme 

prostor kolem sebe, a Vesmír nás podporuje.  

Máme-li v srdci víru v mír a lásku, tak se nám jí do-

stává v okolí, máme-li v srdci utrpení, okolí jej posi-

luje. Jak prosté, ale zároveň někdy těžké uhlídat a žít.  

Kéž se nám daří zpomalit a uvidět co ve svém srdci 

nosíme. Zima přirozeně tlumí aktivitu tvoření 

ve hmotě, je o cestě do srdce, o rozzáření čisté kris-

tovské energie v něm – o rozzáření našeho osobního 

betlémského světélka.  

Jeho záře sílí třeba tím, že si uvědomím, čeho dobré-

ho se mi v uplynulém roce dostalo,  

třeba tím, že se setkám s přáteli u dobrého jídla,  

třeba tím, že si odpočinu a dělám co mne těší,  

třeba tím, že spřádám sny, co chci tvořit,  

třeba tím… 

…že z místa míru a hojnosti, kde se nacházíme, 

třeba se zvonivým zvukem sklenky při přípitku, 

vzpomenu na ty, kteří se nachází v obtížné životní 

situaci… otevírá nám to srdce a přináší jasnost 

v tom, kde mohu tvořit změnu a kde je třeba život 

přijmout takový jaký je…  

a pak z hloubky spočinutí v srdci pozorností vyjít ven 

a ocenit tu krásu kolem sebe…  

třeba se spojit s přáteli, sdílet, smát se a radovat, pro-

tože to naplňuje srdce mírem a láskou, a to tvoří pole, 

v kterém se dobře žije, což si asi většina z nás přeje… 

Přeji požehnané vánoční svátky v našich srdcích  

i všude kolem nás 

Jitka Rukavičková 

 

Tradiční Českou mši vánoční můžete navštívit 

26.12.2023 na těchto místech: 
 

Kostel sv. Jiljí v Markvarticích od 15 hodin 

ReBelcanto a hosté 
 

Kostel sv. Štěpána v Řitonicích od 18 hodin 

ReBelcanto a hosté 
 

Kostel sv. Jakuba Většího v Jičíně od 15 hodin 

Podkrkonošský symfonický orchestr 

Smíšený pěvecký sbor Janáček 

K. Cingrošová, A. Jirovská, O. Koplík, J. Patočka, 

P. Kšica, M. Hybler 
 

Výstavy Betlémů: 
 

Osenice, Pamětní síň 

Foerstrova rodu 

Dětenický Betlém 

23.12., 30.12. a 1.6. 

14 -18 hodin 
 

Muzeum přírody 

Český ráj  

Prachov 37 

Výstava s minidílnou 

výroby voskových 

zvonečků 

26.12. – 31.12. 

13-16 hodin 
 

Jičín, kostel sv. Ignáce, 30.12. – 1.1., 14-16 hodin 
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SETKÁNÍ U PLATANU  

A SENIORŮ V PIVNICI 
 

Letošní setkání důchodců jsem 

ze zdravotních důvodů musela 

,,přehrát“ na Jitku Rukavičkovou 

a vnučky Amču a Barču. Byla jsem 

ráda, že připravený program 

zvládly na jedničku, i když ho do-

staly na poslední chvíli. Fotky, 

které mi poslaly, mě opravdu potě-

šily. 

Renata Folprechtová 

 

V sobotu 18.11.2023 odpoledne 

jsme se sešli v parku pod pivnicí 

u platanu, který byl vysazen 

před 5 lety ke stému výročí založe-

ní Československé republiky. Se-

tkali jsme se zde z důvodu, 

že u stromu byl umístěn pamětní 

kámen s deskou připomínající toto 

výročí a také abychom připomněli 

především těm našim mladším, 

že při výsadbě byla vedle platanu 

pod kameny zakopána i lahev se 

vzkazy pro další generace. Povídali 

jsme si o platanech, ale hlavně 

o tom, co se za posledních 5 let 

stalo. Na závěr jsme se spojili 

i se stromem do jednoho kruhu.  

Protože voda je velkou nositelkou 

informací (naše tělo tvořené mini-

málně 70% vody též), poslala jsem 

po kruhu lahev s vodou, do které 

každý mohl vložit potichu anebo 

nahlas své přání pro budoucí dny. 

Voda z lahve pak byla nalita 

ke kořenům platanu. Při založení 

Československé republiky se osla-

voval i konec 1. světové války, 

nikdo z nás si po skončení té druhé 

nepředstavoval, že budeme svědky 

další na Ukrajině a mnoha jiných 

neuhasínajících bojů po světě.  

Proto mým přáním bylo, 

aby následující generace 

mohli žít v mírumilovném 

a zdravém prostředí. 

Platan je rychle rostoucí 

strom, je odolný i vůči 

znečištěnému ovzduší 

a má podmanivou barvu 

kůry i listů, je dlouhově-

ký. Mohutné velikány 

třeba najdete v lednickém 

parku. Tak se těším na ten 

náš, na jeho krásu, letní 

stín a rozložitou korunu. 

 

Vlhké a chladné počasí 

nás brzy zahnalo do vy-

hřáté pivnice, kde bylo 

tradiční předvánoční se-

tkání seniorů.  
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Renata Folprechtová 

pro setkání seniorů 

připravila hezký kvíz 

přibližně s 20 otázkami 

a stejným počtem zají-

mavých a hezky zaba-

lených odměn. Až teď 

si uvědomuji, že každá 

z odměn měla svůj hra-

vý a vtipný název sou-

visející s otázkou, 

ale zapomněli jsme jej 

v tom ruchu použít… 

pardón, tak příště Ren-

čo. Prostě kvíz byl 

„vymazleně“ připraven, 

což jsem z kraje netuši-

la. Když mne Renata 

požádala, abych ji za-

stoupila, říkala jsem si v duchu: setkání u platanu 

zvládnu, ale kvíz a můj slabý hlas, to mi moc nejde 

dohromady. 

Nechtěla jsem to však vzdát. Renata mi večer 

před akcí půjčila knížku Život za první republiky 

od Hany Kneblové z vydavatelství Brána 

s připravenými otázkami a… chtěla jsem jít včas spát, 

abych dohnala deficit předešlých dní, jenomže… 

začetla jsem se do knihy a později večer se stěží od ní 

odtrhávala, neb je poutavě psaná a plná zajímavostí 

z tehdejší doby, které jsem většinou neznala. Bylo 

rozhodnuto, nevzdám to. A když mi druhý den ráno 

přislíbily účast mladé pomocnice, věděla jsem, že je 

vše v pohodě. A tak když bylo seniorům rozneseno 

pohoštění a rozdán tradičně kalendář a finanční pří-

spěvek, hlavičky šrotovaly a pátralo se v paměti… 

kdo vymyslel první obložený chlebíček, co měl rád 

k jídlu prezident T. G. Masaryk, jakou rychlostí vy-

hrávala E. Junková závody, jakým sportům holdoval 

V. Burian, kdo byl první ministr financí a čemu če-

lil…  

100 + 5 let je dlouhá doba, přesto řada přítomných 

byla skvěle „v obraze“ a téměř všechny otázky byly 

zodpovězeny. A my ostatní se něco dozvěděli anebo 

připomněli. Děkuji Renatě za skvělou přípravu kvízu 

a osvěžení setkání seniorů. Společná hravost, smích, 

provětrání „mozkových závitů“ a sdílení prožitků, 

to je to, co nám dává vitalitu a zdraví. Děkuji senio-

rům za předané příspěvky pro Pramínek. Přeji všem 

krásné vánoční svátky, optimismus a abychom si 

mohli ve zdraví užívat té krásné přírody zde kolem 

nás. 

Jitka Rukavičková 
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náměty a připomínky, aby Pramínek byl přínosem pro nás pro všechny. 

 

 

 

 

 

Pamatujete?... Původní kmen lípy nad požární  

zbrojnicí neprospíval a bylo tomu tak i dříve  

od počátku jejího vysazení, jak nám tehdy sdělila 

pamětnice, dcera pana řídícího, paní Jiřina Hazdrová. 

Před několika lety byl odumřelý kmen odstraněn 

a Zuzana Dvořáková pečlivě střežila několik zdra-

vých výhonů po obvodu kmenu s tím, že později 

bude ten nejsilnější a dobře rostlý ponechán.  

Jenže přišla ladovská zima…  

A v té záplavě sněhu,  

ať už to byl traktor co vyhrnoval či jiné vozidlo,  

přišly výhony k újmě, až to vypadalo,  

že nepřežije jediný. 
 

A hle, pěkná silueta lípy, co říkáte? 

A mám dojem, že podobně je to i nyní se stavem 

a vývojem téměř všech systémů v naší společnosti. 

Co odumře a co se zmátoří? 

Z dlouhodobého pozorování cyklů fungování 

a vývoje naší civilizace nás nyní čeká  

velká změna, která bude vrcholit rokem 2027, 

kdy už budou položeny základy novějších  

funkčních systémů společnosti.  

Procházíme obdobím, kdy spousta zaběhlých 

postupů drhne anebo nefunguje a není jasné, jak 

dál… Prošla tím společnost dříve, projdeme tím 

i nyní, jen je třeba si být vědomi toho, co je to 

důležité a podstatné… za mne zdravá půda, čistá 

voda a vzduch, nenechat si věšet „bulíky na nos“, 

a pak také dobré mezilidské vztahy, jak jen nám 

to půjde – Vánoce nás k nim vedou…  

A když vám někdo poničí výhonky vašich plánů,  

nezoufejte, nádech a výdech… možná někde klíčí 

výhon, o kterém se vám ani nesnilo, a potěší vás… 

Jitka Rukavičková 
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